



Shatha Tawfiq Qassem Ali Hassan
Student at AL-Jamahir School, Taiz, Yemen.

ECHOES OF ANTIQUITY: THE LEGACY OF ANCIENT YEMENI KINGDOMS

أصداء العصور القديمة: إرث الممالك اليمنية القديمة

Abstract: This study explores the legacy of ancient Yemeni kingdoms, such as Saba and Himyar, highlighting their advancements in trade, engineering, and culture. Despite their historical significance, ongoing conflicts and looting threaten the preservation of Yemen's rich heritage. Urgent action is needed to protect these archaeological sites and maintain cultural identity.
Keywords: ancient Yemeni kingdoms, heritage preservation, trade, engineering, cultural identity.

الخلاصة : تستكشف هذه الدراسة إرث الممالك اليمنية القديمة، مثل سبأ وحمير، مُسلطة الضوء على تقدمها في التجارة والهندسة والثقافة. ورغم أهميتها التاريخية، تُهدد الصراعات والنهب المستمران الحفاظ على تراث اليمن الغني. لذا، لا بد من اتخاذ إجراءات عاجلة لحماية هذه المواقع الأثرية والحفاظ على هويتها الثقافية.
الكلمات المفتاحية : الممالك اليمنية القديمة، الحفاظ على التراث، التجارة، الهندسة، الهوية الثقافية.

Scientific Supervisor
Tawfiq Qasim Ali Hassan
Teacher at AL-Jamahir School, Taiz, Yemen.

أ. توفيق قاسم علي حسن
مدرس في مدرسة الجماهير – تعز – الجمهورية اليمنية

Introduction	المقدمة				
The ancient Yemeni kingdoms, notably Saba, Himyar, and Qataban, represent a significant chapter in the region's history, characterized by remarkable achievements in trade, architecture, and culture. Located at the crossroads of vital trade routes, these kingdoms flourished through the lucrative incense trade, connecting the Arabian Peninsula with the Mediterranean world. Their innovative irrigation systems, particularly the renowned Marib Dam, showcased advanced engineering techniques that supported agricultural prosperity. The cultural legacy of these kingdoms is reflected in their rich artifacts, inscriptions, and architectural remains, which provide invaluable insights into the social and economic dynamics of ancient Yemen. However, the preservation of this heritage faces severe challenges due to ongoing conflict, looting, and lack of resources. As Yemen grapples with these issues, understanding the importance of its ancient civilizations is crucial for fostering a sense of national identity and continuity. This study aims to explore the echoes of antiquity in Yemen, examining how the legacies of these ancient kingdoms continue to shape modern Yemeni society and the urgent need for their protection in the face of contemporary threats. By highlighting their historical significance, we can contribute to the broader discourse on cultural heritage preservation in conflict-affected regions.	تُمثل الممالك اليمنية القديمة، ولا سيما سبأ وحمير وقُتبَان، فصلاً هاماً في تاريخ المنطقة، إذ اتسمت بإنجازات باهرة في التجارة والعمارة والثقافة. وبحكم موقعها على مفترق طرق تجارية حيوية، ازدهرت هذه الممالك بفضل تجارة البخور المربحة، التي ربطت شبه الجزيرة العربية بعالم البحر الأبيض المتوسط. وقد أظهرت أنظمة الري المبتكرة، ولا سيما سد مأرب الشهير، تقنيات هندسية متقدمة دعمت الازدهار الزراعي. يتجلى الإرث الثقافي لهذه الممالك في قطعها الأثرية الغنية ونقوشها وبقاياها المعمارية، التي تُقدم رؤى قيّمة حول الديناميكيات الاجتماعية والاقتصادية لليمن القديم. ومع ذلك، يواجه الحفاظ على هذا التراث تحديات جسيمة بسبب الصراع المستمر والنهب ونقص الموارد. وفي ظل معاناة اليمن من هذه التحديات، يُعد فهم أهمية حضاراته القديمة أمراً بالغ الأهمية لتعزيز الشعور بالهوية الوطنية والاستمرارية. تهدف هذه الدراسة إلى استكشاف آثار العصور القديمة في اليمن، ودراسة كيفية استمرار إرث هذه الممالك القديمة في تشكيل المجتمع اليمني الحديث، والحاجة الملحة لحمايتها في مواجهة التهديدات المعاصرة. ومن خلال تسليط الضوء على أهميتها التاريخية، يمكننا المساهمة في الحوار الأوسع حول الحفاظ على التراث الثقافي في المناطق المتضررة من النزاعات.				
Results and discussion	النتائج والمناقشة				
The legacy of ancient Yemeni kingdoms, such as Saba, Himyar, and Qataban, is characterized by significant advancements in engineering, trade, and culture, which continue to resonate in modern Yemen (cso-yemen.org, 2024; archeologie.culture.gouv.fr, n.d.). These kingdoms thrived due to their strategic control of incense trade routes and sophisticated irrigation systems, exemplified by the Marib Dam [1-3]. However, preserving this rich heritage faces substantial challenges due to ongoing conflicts, looting, and a lack of resources (dailynewsegypt.com, 2025; yementimes.com, 2018). The destruction and illicit trafficking of artifacts threaten to erase Yemen's historical identity [2]. Addressing these challenges requires international cooperation, stringent legal protections, and community engagement to safeguard archaeological sites and recover stolen artifacts (jordantimes.com, 2018; culturalemergency.org, 2025). Protecting Yemen's cultural heritage is crucial for maintaining its identity and historical continuity (heritageforpeace.org, n.d.).	يتميز إرث الممالك اليمنية القديمة، مثل سبأ وحمير وقُتبَان، بتطورات ملحوظة في الهندسة والتجارة والثقافة، والتي لا يزال صداها يتردد في اليمن الحديث (cso-yemen.org، 2024، archeologie.culture.gouv.fr، بدون تاريخ). ازدهرت هذه الممالك بفضل سيطرتها الاستراتيجية على طرق تجارة البخور وأنظمة الري المتطورة، والتي يتجلى مثالها في سد مأرب [1-2]. ومع ذلك، يواجه الحفاظ على هذا التراث الغني تحديات كبيرة بسبب الصراعات المستمرة والنهب ونقص الموارد (dailynewsegypt.com، 2025، yementimes.com، 2018). يهدد تدمير القطع الأثرية والاتجار غير المشروع بها بمحو الهوية التاريخية لليمن [2]. يتطلب التصدي لهذه التحديات تعاوناً دولياً، وحماية قانونية صارمة، ومشاركة مجتمعية لحماية المواقع الأثرية واستعادة القطع الأثرية المسروقة (jordantimes.com، 2018، culturalemergency.org، 2025). وتُعد حماية التراث الثقافي اليمني أمراً بالغ الأهمية للحفاظ على هويته واستمراريته التاريخية (heritageforpeace.org، بدون تاريخ).				
Conclusion	الخاتمة				
The legacy of ancient Yemeni kingdoms profoundly influences Yemen's cultural identity and historical narrative. However, ongoing conflicts and looting pose significant threats to this heritage. Effective preservation requires international collaboration, legal protections, and community involvement to safeguard archaeological sites. By prioritizing the protection of Yemen's rich history, we can ensure that future generations appreciate and learn from these ancient civilizations. Addressing these challenges is essential for maintaining Yemen's cultural continuity and identity.	يؤثر إرث الممالك اليمنية القديمة تأثيراً عميقاً على الهوية الثقافية لليمن وسرده التاريخي. ومع ذلك، تُشكل النزاعات والنهب المستمران تهديدات جسيمة لهذا التراث. يتطلب الحفاظ الفعال تعاوناً دولياً، وحماية قانونية، ومشاركة مجتمعية لحماية المواقع الأثرية. ومن خلال إعطاء الأولوية لحماية تاريخ اليمن الغني، يمكننا ضمان تقدير الأجيال القادمة لهذه الحضارات القديمة والتعلم منها. إن مواجهة هذه التحديات أمرٌ أساسي للحفاظ على استمرارية اليمن وهويتها الثقافية.				
Literature المراجع والمصادر <table><tr><td>1. Ancient history of Yemen [Electronic resources] - Access resource: https://en.wikipedia.org/wiki/Ancient_history_of_Yemen- date of resource: 05.01.2025.</td><td></td></tr><tr><td>2. Yule, Paul (2013). Late antique Arabia - Zafar, capital of Himyar : rehabilitation of a 'decadent' society; excavations of the Ruprecht-Karls-Universität Heidelberg 1998–2010 in the highlands of Yemen. Wiesbaden: Harrassowitz. ISBN 978-3-447-06935-9.</td><td></td></tr></table>		1. Ancient history of Yemen [Electronic resources] - Access resource: https://en.wikipedia.org/wiki/Ancient_history_of_Yemen- date of resource: 05.01.2025.		2. Yule, Paul (2013). Late antique Arabia - Zafar, capital of Himyar : rehabilitation of a 'decadent' society; excavations of the Ruprecht-Karls-Universität Heidelberg 1998–2010 in the highlands of Yemen. Wiesbaden: Harrassowitz. ISBN 978-3-447-06935-9.	
1. Ancient history of Yemen [Electronic resources] - Access resource: https://en.wikipedia.org/wiki/Ancient_history_of_Yemen- date of resource: 05.01.2025.					
2. Yule, Paul (2013). Late antique Arabia - Zafar, capital of Himyar : rehabilitation of a 'decadent' society; excavations of the Ruprecht-Karls-Universität Heidelberg 1998–2010 in the highlands of Yemen. Wiesbaden: Harrassowitz. ISBN 978-3-447-06935-9.					